

Dr. Amandine LUQUIENS

CHU de Nîmes

amandine.luquiens@chu-nimes.fr



Amandine Luquiens is a psychiatrist and Addiction Specialist, hospital practitioner in the Addiction Department of Pr Perney at the Nîmes University Hospital since 2019, after having worked 8 years at the APHP (University Hospitals of Paris Sud). She holds a Master's degree in Public Health (University Paris Sud), a PhD in Sciences, specializing in cognitive sciences at the University Paris Descartes (2015), and an HDR (2017, University Paris Sud, "Conceiving patient-centered addictology in addictions to a licit product: from the objective of care to empowering strategies"). Her research work focuses on subjective measures in addiction, and in particular on quality of life, early detection and innovative psychotherapy-related interventions, particularly online, in the fields of gambling, gaming and alcohol use disorders. She currently conducts the first clinical trial in France with psychedelic-assisted psychotherapy. She also works on account-based gambling data. Her work aims to develop the patient-centered approach and to reduce treatment gap in addiction by adapting the care offer to the needs of people with addiction. She is a member of the CESP-Inserm U1018. She is an administrator of the French Society of Alcoholology since 2017, and is vice-president of the National University College of Addictology Teachers (CUNEA), of the National Network for the Prevention and Care of Pathological Gambling (RNPSJP) and of the Association for the Dissemination of Mindfulness-Based Therapies in Addiction (APCA-MBRP). She coordinates the University Diploma "Pathologie duelle: la comorbidité psychiatrique et addictologique" at the University of Montpellier.

Key Words: Addiction, gambling, alcohol, quality of life, screening, subjective measures, mixed qualitative-quantitative methods, non-face-to-face interventions, psychotherapy-related interventions, psychedelics.

Fr:

Amandine Luquiens est psychiatre et addictologue, praticien hospitalier dans le service d'addictologie du Pr Perney au CHU de Nîmes depuis 2019, après avoir travaillé 8 ans à l'APHP (Hôpitaux Universitaires Paris Sud). Elle est titulaire d'un master 2 en santé publique (Université Paris Sud), d'un doctorat en sciences, spécialité sciences cognitives à l'Université Paris Descartes (2015), et d'une HDR (2017, Université Paris Sud, " Concevoir une addictologie centrée sur le patient dans les addictions à un produit licite : de l'objectif de soin aux stratégies d'empowerment "). Ses travaux de recherche portent sur les mesures subjectives dans les addictions, et en particulier sur la qualité de vie, la détection précoce et les interventions innovantes liées à la psychothérapie, notamment en ligne, dans les domaines des jeux d'argent et de hasard et des troubles liés à l'usage de l'alcool. Elle mène actuellement le premier essai clinique en France sur la psychothérapie assistée par les psychédéliques. Elle travaille également sur les données de jeu issues de comptes joueurs. Ses travaux visent à développer l'approche centrée sur le patient et à réduire les retards de traitement dans les addictions en adaptant l'offre de soins aux besoins des personnes souffrant d'addiction. Elle est membre du CESP-Inserm U1018. Elle est administratrice de la Société française d'alcoologie depuis 2017, et vice-présidente du Collège universitaire national des enseignants en addictologie (CUNEA), du Réseau national de prévention et de prise en charge du jeu pathologique (RNPSJP) et de l'Association pour la diffusion de la thérapie basée sur la pleine conscience (Mindfulness-Based Relapse Prevention (APCA-MBRP)). Elle coordonne le diplôme universitaire "Pathologie duelle : la comorbidité psychiatrique et addictologique" à l'Université de Montpellier.).